
Zápis z členské schůze ZO ČSV Kladno – 5. 6. 2019 

 

Poslední předprázdninová schůze měla poměrně stručný program a diskuze se zaměřovala 

na aktuální témata včelařské praxe. 

Aktuální zdravotní situace 

Varroáza - Př. Belušová a později i př. Linhart opět zdůraznili nutnost a důležitost průběžného 

monitoringu výskytu roztoče VD ve včelstvech. Byla zmíněna kontrola napadení trubčího 

plodu a vyřezávání trubčiny.  Po vytočení medu lze použít jako léčivo kyselinu mravenčí  - 

Formidol (je třeba ale brát v potaz venkovní teploty – pozor na vedra). 

Oddělky lze účinně ošetřit ještě před zavíčkováním prvního plodu např. Varromedem, ale 

pozor nelze aplikovat na příliš mladé mladušky, nejlepší je doba po rozkladení nové matky 

před zavíčkováním plodu. 

Pochvala účastníkům brigády v Kolči 

Zazněla pochvala všem zúčastněným, pomáhali i členové z jiných organizací (nikoliv však 

z Kolče). V muzeu byl proveden důkladný úklid a uspořádání sbírek muzea. V září navštíví 

muzeum včelaři ze Slovinska. 

Reprezentace na Medové pouti v Kolči 22. 6. 

Př. Zdych pozval přítomné na tradiční každoroční Medovou pouť. Opět bude probíhat prodej 

medu, prohlídky muzea s odborným výkladem a je zajištěn i doprovodný program. 

Přijímání nového člena 

Přítomní jednomyslně přijali za člena ZO Jana Tatíčka. Pan Tatíček bude včelařit na Kladně 

na zahradě u rodinného domu, včelstva získá od pana Včeláka. 

Diskuze 

V diskuzi byly otevřeny tři aktuální témata včelařské praxe: 

- Rojení 

Letošní rok je rokem velmi „rojivým“. Př. Belušová řeší denně telefonáty s hlášením 

o usazeném roji. Někdy rojení probíhá nestandardně – vyrojený úl je stále bez 

viditelného úbytku včel, plný zásob a matka do poslední chvíle klade (lze spatřit 

vajíčka na plodových plástech). Další členové popisovali vyrojení včel, jejich usazení 

na blízkém stromě a jejich opětný návrat zpět do svého úlu (matky neměly zastřižená 

křídla).  Př. Belušová popsala dobrou zkušenost s utracením neznámého roje pomocí 

vysavače na popel z Lidlu, do kterého před použitím vložila hadr namočený v benzínu. 

Pro odchycení roje a jeho zachování nabízí k zapůjčení př. Ovčárik speciální vysavač 

na včely firmy Lega. Př. Pláteník popsal vlastní vynález ke sběru rojů, když jej nelze 

sklepnout nebo smetat. Pomůcka je vyrobena z prkna, latěk a drátěného oka. 

 

 



- Podpora dlouhověké generace včel 

Zazněla „včelařská latina“ – červenec, měsíc zakládání zimní generace včel. Důležitost 

monitoringu VD (znát aktuální napadení včelstev VD), ukončit zavčas mednou sezonu, 

léčit a krmit. Při léčení vždy dodržet návod (venkovní teploty, dávkování). Od 

letošního roku je uvolněn k užití Gabon Flum (kontaktní léčivo s flumethrinem). Po 

slunovratu se doporučuje odebrat trubčinu – snížení tlaku VD až o 85%. 

Př. Zdych a př. Belušová  popsali svoji praxi, že hned nekrmí cukerným roztokem 3:2, 

ale podněcují malými dávkami ( cca 2 l / včelstvo týdně) v poměru 1:1, což podnítí 

matku ke kladení a až začátkem srpna dle inventarizace zásob v úle dokrmí roztokem 

3:2 v potřebném množství. Tímto postupem má matka místo na kladení a včely hned 

vše nezaplní koncentrovaným roztokem. Př. Linhart znovu zdůraznil důležitost řešení 

problémů s varroázou v podletí, protože podzimní léčení už neřeší zdravotní stav 

zimní generace, která může být v té době již natolik poškozená, že vlastní léčení je již 

„posledním hřebíkem do rakve“. 

 

- Vosk 

Využijme možnosti získávání vosku (včely letos staví hodně a ochotně), neplýtvejme 

touto vzácnou surovinou. Zpracování a výroba mezistěn pouze z vlastního vosku 

(např. Včelařský obchůdek Petra Balaštíka, vosk nečistí chemicky, pouze předepsanou 

teplotou, MS lisuje za studena) se osvědčilo a i letos jeho služeb bude organizace 

využívat. Odeslání vosku na zpracování ale proběhne dříve než v zimě. Doporučený 

cyklus tříleté obměny díla, z velmi tmavých souši poskytuje jen minimální zisk vosku. 

 

Poté byla schůze ukončena, další setkání proběhne první středu v měsíci září. 

 

Zapsala: Mgr. Bc. Iva Nováková 


